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یادگار امــام گفت: پیام انقاب اســامی ایران 
بازگشت معنویت به عرصه اجتماعی بود. انقاب 
ایران انقاب علیه حکومت وابسته به غرب بود اما 

نه از خاستگاه چپ بلکه از خاستگاه دین.
 ـاخلاقی امام   سید حسن خمینی در سمینار گفتمان توحیدی 
خمینی در دنیای معاصر؛ دســتاوردها و آینده فرارو، با تسلیت 
رحلت امام خمینی، گفت: انقلاب اسلامی ایران پیامی برای 
فراتر از مرزهای ایران داشــت. این پیام بسیار شنیده شد. اگر 
کسی رصد کند می تواند در سال ۱۳۵۷ آغاز دوره طنین انداز 
شدن  این پیام بود. این پیام بازگشت دین به عرصه جامعه بود.
وی ادامه داد: قبل از انقلاب اگر کســی مبارزه می کرد باید 
دارای تفکرات مارکسیســتی یا کمونیستی می بود و یا تن به 
نظم مارکسیستی و سرمایه داری می دادند. در آفریقای جنوبی 
حزب اصلی اندیشه چپ را برای اندیشه خود انتخاب می کرد. 
از غربی ترین منطقه جهان و در کشــورهای آمریکای لاتین 
کلیه حرکت ها، حرکت های مارکسیتی بود که بسیار خشن و 
به اتکای نیروی نظامی لیبرالیزم سرکوب شدند. در کشورهای 
قاره آفریقا هم همین مسئله ساری و جاری بود. در شرق آسیا 

هم کمونیست ها حاکم بودند.

یادگار امام خاطرنشان کرد: پیام انقلاب اسلامی ایران بازگشت 
معنویت به عرصه اجتماعی و سیاسی بود. انقلاب ایران انقلاب 
علیه حکومت وابسته به غرب بود اما نه از خاستگاه چپ بلکه 
از خاستگاه دین. چرا؟ برای پاسخ به این چرا باید نکته ای بیان 

شود. همه کسانی که در پی سعادت و تعالی هستند، سعادت را 
در قالب زندگی مادی خوب تعریف می کنند در حالی که سعادت 
هم دنیا را می خواهد و هم آخرت را. در این جهانبینی دنیا ساخته 
می شــود اما همه اینها نباید فردای بعد از مرگ را از یاد ببرد. 

این مسئله بسیار مهم است. پیوست فرهنگی برای ساختن دنیا 
چیست؟ آیا فردای قیامت از دست رفت، با وجود ساختن یک 
دنیا خوب، آیا کافی است؟ بزرگان ادیان الهی دنیا را مزرعه و 
محل عبور می دانند. اما این عبارت بد ترجمه شد. اما انقلاب 
اسلامی هم دنیا را خوب و درست می داند و هم فردا و قیامت و 

دنیای پس از مرگ را خوب می داند.
سید حسن خمینی ادامه داد: انقلاب ایران پایه گذار این گفتمان 
و تفکــر بود. وارد کردن دینداران به عرصه های اجتماعی کار 
انقلاب اسلامی بود. جریان های الهیاتی و ملی گرایی جهان به 
دنبال ساختن دنیای مادی و ساختن فردای بهتر هستند. رهبر 
چنین تفکری امام امت بودند. ایشان از ابتدای زندگی شان لحظه 
به لحظه با این باور زندگی کردند. امام قبل از فقیه بودن، یک 
عارف و اخلاقی بودند. شــاگردان ایشان هم ابتدا اخلاق را از 
ایشان آموختند و بعد فقه و دین داری را. در تفکر امام تمام دنیا 

در محضر خداست. 
گفتمان توحیدی یعنی توجه به این که دنیا محل گذر از دنیا به 
جای ابدی که انسان ها می روند. اما تفاوت این نگاه با برداشت 
غلط دین داران در این است که این دنیا را در آغوش ستمکاران 
و ظالمان رها نکنید. امام امت می گفت سابقا می گفتند مردم هر 

قدر نفهم تر، مقدس تر در حالی که انسان باید توجه و آگاهی 
داشته باشد.

وی ادامه داد: اگر دنیا خوب ســاخته نشود، آخرت هم خوب 
ساخته نمی شود و راهش وارد کردن دین به حیات اجتماعی 
است. نمی شود نسبت به خانواده، جامعه و کشورمان بی تفاوت 
باشیم و بعد معتقد باشیم در آن دنیا سر آرام بر آرامش بهشتی 
می گذاریم. باید حتما نسبت به فقر، ظلم، بی عدالتی و تبعیض 
حساس باشیم. ارزشهای توحیدی باید در دنیا حاکم شود. هر جا 
این ارزشها حاکم بود در همان جا موسی و عیسی و حضرت 
محمد هم حاضر هستند. عبادت خدا یعنی سر بر بالین هیچ غیر 

خدایی مثل قدرت، ثروت و تن دادن به ظلم نگذاریم.
یادگار امام گفت: در اندیشه مارکسیست، دین افیون توده ها 
توصیف شــده اســت. کتاب مزرعه حیوانات هم نماد چنین 
تفکری بود. اما از دل چنین تفکری، انقلاب اسلامی متولد شد. 
چرا؟ چون دین را اشــتباه تعبیر و تفسیر کرده بودند. آخوندی 
که در خدمت دین نباشد، آخوندنماست. تبعید از حاکمان جور 
موجب خائن به رسول شــدن می شود. دین داری که در برابر 
ظلم نایســتد، دین دار نیست. دروغ می گوید که دین دار است. 

دین داری که فقر را می بیند اما تلاش نکند، دین دار نیست.

سید حسن خمینی:

 دین داری که فقر را ببیند و برای  از بین بردن آن تلاش  نکند، دیندار نیست
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد

انتقاد از اجرا نشدن قانون سامانه مودیان
سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس با 
بیان اینکه متاسفانه همچنان گرفتار تاخیر 
در اجرای ســامانه مودیــان و پایانه های 
فروشگاهی هستیم، گفت: امیدواریم کسب 
و کارها تا پایان ســال ۱۴۰۲ به این بخش 

ملحق شوند.
مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی، در ارزیابی خود از اجــرای قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و الحاق موادی به قانون فوق گفت: در حال حاضر با 
تاخیر در استفاده از سامانه مودیان مواجه هستیم لذا این سامانه باید اردیبهشت سال ۱۴۰۰ مورد 
بهره برداری و کار پوشه های تجاری برای اشخاص و کسب و کارها شکل می گرفت.طغیانی 
ادامه داد:به دلیل این تاخیر، اتفاقاتی در امور مالیاتی رخ داد و کسانی که به دلیل این تاخیر نتواستند 

اطلاعات خود را ثبت کنند، مشمول جرائمی شده اند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در الحاقیه مذکور تاریخ ها اجرای قانون و 
زمان ها به روز شده است، ادامه داد: همچنین در این بخش در خصوص جرائم و کسانی که 
پیش تر مشمول این قانون بوده اند و اما به این فرآیند ملحق نشده بوده اند، تصمیم گیری شده 
است.سخنگوی کیمسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مواد الحاقی به قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان عملا برای این است که قانون فوق بهتر اجرایی شده و 
مردم دچار مشکل نشوند.به گزارش بازار، این نماینده مجلس بیان کرد: متاسفانه همچنان گرفتار 
تاخیر در اجرای سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی هستیم و البته با زمان بندی در نظر 
گرفته شده، کسب و کارها به این فرآیند ملحق می شوند.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: به واقع تا پایان سال ۱۴۰۲ همه کسب و کارها باید به این بخش 
ملحق شوند و سازمان مالیاتی هم در تلاش برای این امر است و امیدواریم که بیشتر از این شاهد 

تاخیر در اجرای این قانون نباشیم.

 تذکر استاندار تهران به دستگاه های دولتی 
در آستانه انتخابات

استاندار تهران در آستانه انتخابات در تذکری به دستگاه های دولتی تأکید 
کرد: با مدیرانی که پروژه ها را به نفع یا به ضرر شخص یا جریانی انجام دهند، 

بدون تعارف برخورد خواهیم کرد.
 علیرضا فخاری در نشست با مدیران دستگاه های دولتی گفت: مدیران باید پروژه های خود را 
ظرف مدت و روز تعیین شده به اتمام برسانند و نباید کار برای شب انتخابات بماند.وی افزود: 
حق ندارید از ظرفیت های بیت المال به نفع یا ضرر فردی استفاده کنید ؛ همچنین با مدیرانی که 
بخواهند برخی پروژه ها را به نفع یا به ضرر شخص یا جریانی انجام دهند، بدون تعارف برخورد 
خواهیم کرد.به گزارش ایسنا،بر اساس گزارش روابط عمومی استانداری تهران، فخاری تاکید کرد: 

بگذارید مردم احساس امنیت و آرامش داشته باشند و خدمت رسانی درست را ببینند.

 مجمع تشخیص همه دستگاه ها را 
ملزم به شفافیت کرد به جز خودش!

عضو هیئت رئیسه کمیسیون امور داخلی و 
شوراهای مجلس در رشته توئیتی از تعیین 
تکلیف طرح مجلس شــورای اسامی در 
خصوص شــفافیت در مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام خبر داد.
روح اله نجابت نماینده مردم شیراز و زرقان و عضو هیئت 
رئیسه کمیســیون امور داخلی و شوراهای مجلس در 
توئیتی نوشت:طرح مجلس شورای اسلامی درخصوص 

شفافیت در جلسه چهارشنبه مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین تکلیف شد. بنابر مصوبه 
دیروز، متاسفانه مجمع به شفافیت خود و هیأت عالی نظارت رأی نداد!

به گزارش خانه ملت، بر اساس طرح مجلس قرار بود مجمع تشخیص، هیأت عالی نظارت، 
مجلس، هیأت وزیران، شــوراها و قوه قضائیه شــفاف بشود اما با مصوبه دیروز مجمع، همه 
دستگاه ها به غیر از مجمع تشخیص مصلحت نظام  و هیأت عالی نظارت که زیرمجموعه آن 
قرار دارد، شفاف شدند. با این اوصاف پس از مکاتبه مجمع با مجلس و اعلام حذف این بخش 
ماده، سایر مفاد قانون از ماه آینده برای سایر قوا و دستگاه ها از جمله مجلس، هیأت وزیران و قوه 

قضاییه در خصوص شفافیت آراء و مشروح مذاکرات آنها لازم الاجرا خواهد بود.

 ارکانی : گروه های افراطی داعش و طالبان 
چهره حقیقی اسلام را مخدوش کرده اند

خراسان  اســتان  نمایندگان  مجمع  عضو 
رضوی با تاکید به بهره گیری از ظرفیت امام 
هشتم)ع( برای مقابله با اسام هراسی، گفت: 
کشورهای غربی از هر فرصتی برای تقویت 
اسام هراسی بهره می گیرند، در حال حاضر 
گروه های انحرافی همچون داعش و طالبان با 
رفتارهای افراطی و دور از واقعیت در کشور 
افغانســتان به ترویج اسام هراسی دامن 

می زنند، اماکن مقدسی همچون حرم امام رضا علیه السام فرصتی برای 
مقابله با این اسام هراسی است که جذب توریست می تواند واقعیت اسام 

را به عنوان دین رافت و مهربانی به جهانیان معرفی کند.
سید احسان ارکانی در مورد ظرفیت گردشگری مشهد الرضا)ع(؛ گفت: گردشگران خراسان 
رضوی به چند بخش تقسیم می شوند؛ نخست گروهی که علاقمند به بازدید از اماکن تاریخی 
همچون آرامگاه خیام، عطار، کمال الملک، شهر هزار ساله شادی یاخ هستند به این استان سفر 
می کنند و گروهی به دلیل مناطق بکر و طبیعی از ییلاقها گرفته تا قشلاقها خراسان رضوی را 
برای گردشگری این استان را انتخاب می کنند؛اما باید در نظر داشته باشیم با فرصت های متعدد 
فرهنگی و گردشگری ظرفیت های  اقامتگاهی، مهمانسرایی و هتلینگ این استان اندک است. 

نماینده مردم نیشــابور و فیروزه در مجلس شورای اســلامی در ادامه افزود: گروهی دیگر از 
گردشگران خراسان رضوی، زائران مشــهدالرضا)ع( هستند که از اقصی نقاط ایران و دنیا از 
پاکســتان گرفته تا افغانستان، ترکمنستان، عراق، آذربایجان، ترکیه و حتی عربستان به نیت 
پابوسی امام هشتم علیه السلام وارد این استان مذهبی کشور می شوند که این گروه از مسیر 
جاده ای نیشابور عبور کرده و همین مسئله منجر شده شهر نیشابور هم مورد توجه زائران این 
امام رئوف قرار بگیرد. ارکانی با انتقاد از نبود زیرساخت های گردشگری، تاکید کرد: سالانه حدود 
۳۰ میلیون زائر زمینی به مشهدالرضا مسافرت می کند با توجه به حجم بالای مسافرانی که به این 
شهر مذهبی می آیند، امکانات رفاهی مناسب نبوده و از کمبود امکانات اماکن رفاهی رنج می برند، 
بی تردید حضور میلیونی مسافران در خراسان رضوی می طلبد که ظرفیت خدمت رسانی نیشابور 

برای میزبانی زائران بسیج شود که این مسئله نیازمند توجه ملی و استانی متولیان امر است. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه اعتبارات بودجه ای مشخصی برای زیارت در نظر گرفته شده 
یود، یادآور شد: کمبود امکانات برای زائران حرم رضوی موجب اعتراضات مردم شده است، طی 
بودجه بندی سال جاری ردیف اعتباری مشخصی برای زیارت در نظر گرفته شد، محور نیشابور 
به مشهد پرترددترین محور رفت و آمد زمینی است که در حال حاضر ۷۰ درصد از این مسیر 
بازسازی شده و امیدواریم ۳۰ درصد باقیمانده مد نظر قرار بگیرد.ارکانی با اشاره به ظرفیت امام 
هشتم)ع( برای مقابله با اسلام هراسی در گفت و گو با خانه ملتادامه داد: کشورهای غربی از هر 
فرصتی برای تقویت اسلام هراسی بهره می گیرند، در حال حاضر گروههای انحرافی همچون 
داعش و طالبان با رفتارهای افراطی و دور از واقعیت در کشور افغانستان به ترویج اسلام هراسی 
دامن می زنند، اماکن مقدسی همچون حرم امام رضا علیه السلام فرصتی برای مقابله با این 
اســلام هراسی است که جذب توریست در سطح جهانی می تواند واقعیت اسلام را به عنوان 
دین رافت و مهربانی به جهانیان معرفی کرد.عضو مجمع نمایندگان استان خراسان رضوی، 
افزود: مناســبت های فرهنگی خاص از ولایت امام رضا)ع( تا ایام تاسوعا و عاشورای حسینی 
در کنار این فرصت طلایی برای جذب گردشگر مذهبی در کشور می تواند گزینه مناسبی برای 
مقابله با اسلام هراسی باشد. امام هشتم با لقب ضامن آهو نمادی از مهربانی اسلام است و باید 
ماهیت این موضوع مورد توجه قرار بگیرد. جلوه های ویژه فرهنگ رضوی قابل اشاعه به کل 
جهان برای معرفی اسلام است و می تواند خط بطلانی بر روی اسلام داعشی و طالبانی باشد 
که امروز در جهان غرب از این فرصت برای مخدوش کردن اسلام بهره گرفته اند.ارکانی با اشاره 
به اینکه حرم رضوی پایتخت معنوی ایران است، خاطرنشان کرد: خراسان رضوی به عنوان 
قطب معنوی و فرهنگی است سایر شهرستان های استان هم دارای جذابیت فرهنگی ویژه ای 
همچون آرامگاه عطار و خیام نیشابوری ظرفیت بی بدیل فرهنگی هستند که می تواند فرصتی 
برای تبدیل شدن این استان به قطب فرهنگی باشد.عضو مجمع نمایندگان استان خراسان 
رضوی با تاکید به سخنان رهبر معظم انقلاب در مورد نیشابور و سبزوار، یادآور شد: طی آخرین 
دیداری که مردم نیشابور و سبزوار با معظم له در قالب بزرگداشت یاد و خاطره شهدای سبزوار و 
نیشابور داشتند، ایشان با تعاریف متفاوتی همچون نیشابور و سبزوار گنجینه بزرگ ایران اسلامی 
و پایگاه بزرگ معنوی ایران اسلامی است، ظرفیت خراسان رضوی را به لحاظ فرهنگی بی بدیل 

خواندند،امیدواریم مسئولان استانی و ملی از این ظرفیت حداکثر استفاده را داشته باشند.

اخبار کوتاه 

یک عضو کمیســیون عمران مجلس 
شــورای اســامی تاکید کرد: به دنبال 
تعاملی که از سال گذشته بین استاندار 
آذربایجان غربی و اســتاندار اربیل آغاز 
شده تفاهمنامه ۱۶ ماده ای در راستای 
تســهیل روابط اقتصادی بین دو طرف 
حاصل شده که در نشست اخیر نیز این 

تفاهمنامه به بحث گذاشته شد.
کمال حســین پور در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 

به دستاوردهای برگزاری نخستین نشست اســتانداران هم مرز ایران و اقلیم 
کردستان، بیان کرد: به دنبال اختیاراتی که در دولت سیزدهم به استانداران داده 
شد، استاندارانی که در استان های مرزی هستند با برقراری ارتباط با استان های 
همجوار مرزی می توانند در مسیر توسعه روابط مرزی و اقتصادی گام بردارند. 
به دنبال این اختیار رئیس جمهور استاندار آذربایجان غربی از همان سال گذشته 
تلاش کرد تا روابط را با استاندار اربیل گسترش دهد. ما یک بار استاندار اربیل را 

دعوت کردیم و یک بار نیز بنده و استاندار در اربیل حضور پیدا کردیم.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در ادامه اظهار کرد: از همان 
زمان یک تفاهمنامه ۱۶ ماده ای به امضا رســید. قبلا صرفا چند قلم کالای 
ترانزیتی صادر می شــد اما اکنون دیگر محدودیتــی برای صادرات کالاهای 
ترانزیتی از مرز وجود ندارد. قبلا ســاعت کار مرز محــدود بود، اما اکنون ۲۴ 
 ســاعته کار می کند. اکنون صــادرات و واردات کالاها از مرز ســهولت پیدا 

کرده است. 
حجم صادرات نیز نسبت به گذشته افزایش چشمگیری پیدا کرده است. حجم 
صادرات ما به یک میلیارد و ۵۰ میلیون دلار رســیده اســت که این حجم از 

صادرات به اندازه تمام صادرات ایران به ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا است.

نماینده مردم سردشــت و پیرانشهر در مجلس 
شورای اســلامی تصریح کرد: برای عبور زائران 
 حســینی از مرز نیز توافــق هایی صورت گرفته

 است. 
در این دیدارها که از ســال گذشــته آغاز شده 
است توافق های خوبی حاصل شده است. در این 
نشست که روز پنجشنبه برگزار شد نیز ما موارد 
محدودی از این توافق ۱۶ مــاده ای که اجرایی 
نشده بود را بررسی کردیم و آسیب شناسی لازم 
صورت گرفت. دســتورات ویژه ای از سوی دو طرف صادر شد تا مسائل رفع 
 شود. بنا شد فرمانداران باهم ارتباط بیشتری داشته باشند تا مشکلات را برطرف

 کنند.
کمال حسین پور عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در ادامه تاکید 
کرد:  سیاست دولت سیزدهم گسترش ارتباط با همسایگان و کشورهای حاشیه 
خلیج فارس است. این نشست نیز پیام سیاسی مبنی بر ارتباط خوب جمهوری 

اسلامی ایران با همسایگان خود دارد.
 این تعامل هم روابط سیاسی را ارتقا خواهد داد و هم روابط اقتصادی را بهبود 
می بخشد. حضرت آقا چندین سال است که بر تولید تاکید دارند. یکی از مواردی 
که می تواند تولید را رونق ببخشد بحث صادرات است. قطعا با توسعه روابط سهم 

ما در بازارهای منطقه بیشتر خواهد شد.
کمال حســین پور عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی افزود: با 
تعاملات صورت گرفته تجارت مرزی تسهیل شده است. در این تعاملات به 
توافقات خوبی رسیدیم و ان شاءالله این مراودات اقتصادی در آینده نیز افزایش 
پیدا خواهد کرد. پیام مهم این نشست نیز تعامل خوب جمهوری اسلامی ایران 

با همسایگان خود است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه بالغ بر ۶۵ درصد مردم در شهرهای 
بزرگ اجاره نشین هســتند و این آمار 
فاجعه بار رو به افزایش اســت، گفت: 
دولت فعلی نباید مرتکب اشتباه دولت 

سابق در ساخت مسکن شود.
سیدغنی نظری خانقاه با انتقاد از افزایش نجومی 
قیمت اجاره بهاء مسکن در کشور، گفت: باوجود 
آنکه مســکن به نوعی کالای اساسی، ضروری 

و مصرفی جامعه اســت اما این کالا بــه دلایل متعددی ازجمله عدم نظارت، 
نقدینگی های سرگردان و ضعف های عمومی دولت به کالای سرمایه ای تبدیل 
شده است که در این شرایط دلال ها و واسطه ها وارد عرصه شده و مصرف کننده 
مجبور به خرید یا اجاره خانه از آن ها می شوند و دلال هم مسکن را به چند نفر 
می فروشد که بالا رفتن قیمت را به دنبال دارد بنابراین عمده مشکل ما در حوزه 

مسکن تبدیل شدن کالای مصرفی به سرمایه ای است.
نماینده مردم خلخال و کوثر در مجلس به نقش نقدینگی های سرگردان در 
جامعه که به جای وارد عرصه تولید شدن به سمت بازار معاملات مسکن سرازیر 
شده اشاره کرد و افزود: همچنین عملکرد بسیار ضعیف و غلط دولت گذشته 
ســبب تشدید نابسامانی موجود در حوزه مسکن شده است چراکه باید سالانه 
حداقل ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار خانه در کشــور ساخته شود اما در طول ۸ سال دولت 
گذشته هر سال مسکن کم ساخته شده که این کاهش عرضه، سبب افزایش 
تقاضا و بالا رفتن قیمت شده است بنابراین دولت فعلی نباید مرتکب اشتباه و 
خیانت دولت سابق در ساخت مسکن شود.به گزارش بازار، وی با اشاره به قوانین 
مصوبه مجلس همچون قانون جهش تولید مسکن با هدف کنترل بازار، گفت: 
در این قانون به دولت اختیارات بسیاری داده شده و حتی ادارات دولتی مکلف 

شده اند زمین های مازاد خود را در اختیار وزارت راه 
و شهرسازی قرار دهند و دولت متعهد به ساخت 
یک میلیون مسکن شده است لذا اگر این اتفاق 
بی افتد بســیاری از مشکلات کاهش پیدا خواهد 
کرد.وی با یادآوری اینکه مجلس طرحی با هدف 
ساماندهی اجاره بهاء مسکن در دست بررسی است، 
اظهار کرد: در هیچ کشوری مانند ایران بازار مسکن 
اینگونه رها شده نیست این مسئله سبب شده که 
قیمت مسکن از نرخ تورم نیز پیش بگیرد مثلا اگر 
تورم ۵۰ درصد است تورم مسکن بالاتر خواهد بود که این مسائل ناشی از ضعف 
نظارتی دولت و دستگاه های نظارتی است.نظری خانقاه با بیان اینکه حوزه مسکن 
با کمبود و نقص قانون رو به رو نیست، با این وجود درصورت نیاز به تصحیح 
قوانین دولت می تواند لایحه بیاورد و مجلس نیز همراهی خواهد کرد، مطرح کرد: 
عرضه خانه های خالی و اعمال مالیات بر این خانه ها، می تواند قیمت را در بازار 
تعدیل کند لذا اجرای قانون و ساخت خانه های با متراژ استاندارد در کنترل بازار 

مسکن تاثیرگذار است.
 فروش اموال به ویژه فروش خانه های خالی بانک ها 

باید جدی گرفته شود
به گفته وی متاسفانه اکنون به دلیل عدم نظارت درست چند بنگاه مسکن با 
یکدیگر هم دست می شوند و یک شبه قیمت مسکن را افزایش نجومی می دهند 

اما دولت و قوه قضاییه با آن ها برخورد جدی نمی کند.
وی با بیان اینکه بالغ بر ۶۵ درصد مردم در شهرهای بزرگ اجاره نشین هستند 
و این آمار فاجعه بار رو به افزایش است، گفت: دولت باید از ابزارهای موجود به 
جدیت استفاده کند ضمن آنکه باید موضوع فروش اموال به ویژه فروش خانه های 

خالی بانک ها را جدی بگیرد چراکه وظیفه بانک ها بانکداری است نه دلالی.

  پیام نشست مرزی ایران و اقلیم کردستان 
تعامل خوب با همسایگان است

عضو کمیسیون عمران مجلس:

 چند بنگاه مسکن با یکدیگر هم دست می شوند 
تا قیمتها را افزایش دهند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

آیت الله مقتدایی: امام هرگز به دنبال حذف افراد نبودند
آیت الله مقتدایی عضو پیشین شوریعالی قضایی گفت: امام گفتند جمهوری معنای خودش 
را دارد و فقط یک »اسامی« به آن اضافه می  شود. جمهوری اسامی با تأکید بر این که نه 
چیزی کم و نه چیزی زیاد. به نظر من روی همین باید تکیه کنیم و تأکید کنیم که نظام ما 

جمهوری اسامی است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: امام هرگز به دنبال حذف افراد نبودند. روحیه امام این بود که با افراد 
مختلف و تشکل های مختلف ارتباط می گرفتند. اجازه می دادند که اقشار مختلف مردم با ایشان ملاقات بکنند و 
هیچ محدودیتی برای ملاقات خودشان قائل نبودند. هرکسی که تقاضای ملاقات داشت، امام اجازه می داد و مردم 
می آمدند و حرف  هایشان را می زدند و امام تائید یا اصلاح می کردند.  و همین روحیه ایشان افراد را دلگرم می کرد 
که امام حرف هایشان را گوش می کنند و می پذیرند.مشروح گفت و گوی جماران با آیت الله مرتضی مقتدایی 

عضو شورایعالی قضایی در دوران امام در پی می آید:
جریان عکس پشت سرتان چیســت؟ این عکس نشان دهنده نزدیک بودن شما به 

حضرت امام و حاج آقا مصطفی خمینی است.
امام یک زمانی از قم به تهران تبعید شدند و وقتی که از تبعید برگشتند، از کل ایران برای دیدار امام تا دو سه 
روز رفت و آمد بود. مرحوم آیت الله خادمی برای دیدار امام از اصفهان به خانه ما آمدند به این دلیل که من داماد 
دختر ایشان می شدم و حضرت امام برای دیدن آقای خادمی به منزل ما آمدند. این دیدار و این عکس برای آن 
زمان است. کنار هم نشسته بودیم که ناگهان در اتاق باز شد و مردم شنیده بودند که امام در منزل ما هستند و 
می خواستند که داخل خانه شوند. مرحوم حاج مصطفی بلند شدند تا در را ببندند. امام رویشان را برگرداندند و گفتند: 
مصطفی کجاست؟ گفتند رفتند در را ببندند تا جمعیت وارد نشود. امام فرمودند: مصطفی برود درسش را بخواند و 

دخالت نکند.این عکس در خانه ما گرفته شد. 
از جامعیت حضرت امام برای ما بگویید. اخیرا موسســه حفظ و نشر آثار امام، از رای 
دادن های امام اسنادی را منتشر کرده است. جالب است که امام به ملی_مذهبی ها، آقای 
بازرگان و آقایون ســحابی رای داده است و از طرفی دیگر به بچه های حزب جمهوری و 
شورای انقاب هم رای داده است. شما در این ترکیب می بینید که همه تکثر و تنوع است 

برای اینکه این مجلس شکل بگیرد.
بله امام نظر توسعه داشتند. امام یک روحیه باز، روحیه توسعه و ارتباط راهگشایی با همه اقشار جامعه داشتند.

این روحیه در تثبیت نظام و شکل گیری یک مجلس قدرتمند، مجلس خبرگان، مجلس 
شورای اسامی چه قدر تاثیر داشت؟ چون ما بهترین مجالس را در همان سال های اول 

انقاب داشتیم. 
همین که این چنین انقلابی به وجود آمد به دلیل همان روحیه امام بود. حضرت امام با روحیه توسعه همه جانبه ای 
که داشتند، توانستند کاری کنند که از آن انقلابی به وجود بیاید و این انقلاب، انقلابی است که ماندگار است و امام 

همچین انقلابی را پی ریزی کردند.  انشاالله این می ماند تا به دست امام زمان)عج( برسد. 
یعنی شما معتقدید که امام دنبال حذف افراد نبودند و تکثر گرا بودند؟ درباره این توضیح 

بیشتری بدهید.
بله همین طور است. امام هرگز به دنبال حذف افراد نبودند. روحیه امام این بود که با افراد مختلف و تشکل های 
مختلف ارتباط می گرفتند. اجازه می دادند که اقشــار مختلف مردم با ایشان ملاقات کنند و هیچ محدودیتی 
برای ملاقات خودشــان قائل نبودند. هرکسی که تقاضای ملاقات داشت، امام اجازه می داد و مردم می آمدند 
و حرف  هایشان را می زدند و امام تائید یا اصلاح می کردند.  و همین روحیه ایشان افراد را دلگرم می کرد که امام 
حرف هایشان را گوش می کنند و می پذیرند. می آمدند و از امام رهنمود می گرفتند و امام ارشاداتی که داشتند را بیان 
می کردند. لذا افرادی با نظرات و روحیه امام ساخته می شدند. یعنی علاوه بر اینکه دلگرم امام و انقلاب می شدند، 

کادر سازی هم اتفاق می افتاد.
استمرار این تکثر گرایی و جامعیت امام را در جامعه امروز چه قدر ضروری می دانید؟ با توجه 

به اینکه به انتخابات هم نزدیک می شویم.
همین نگاهی که امام داشتند را مقام معظم رهبری هم دارند. ایشان هم همین طور فکر می کنند. اگر روی 
نظرات رهبری تکیه بکنند و آن را توسعه دهند، همان نظرات امام می شود. هیچ تفاوتی ندارند. همان روحیاتی 
که امام داشتند در مقام معظم رهبری هم هست. بنابر این، اگر سعی کنیم نظرات رهبری را پیاده کنیم همان 

نظرات مرحوم امام می شود. 
توصیه شما به نهادهای ذیربط مخصوصا شورای نگهبان و آن هایی که به دستورات امام و 

رهبری عمل می کنند، چیست؟ تا فضا باز شود و کشور از این بن بست خارج شود.
من عقیده ام این است که این نهادها با رهبری هماهنگ باشند. اگر با ایشان مخالفتی نکنند و نظرات ایشان را 
پیاده کنند و در مقام عمل اجرا بکنند؛ همان نظرات امام اجرا می شود و ان شاءالله همان تقویت انقلاب و تقویت 

روحیه انقلابی که باید مردم داشته باشند، پیاده خواهد شد. 
بحث حجاب همچنان به عنوان یک چالش باقی مانده است با این حال که قابل حل شدن 
است و نیازی به برخورد های چکشی و  پلمپ کردن ها نیست. چرا باید به دلیل پوشش یک 
فرد، مغازه فرد دیگری بسته شود؟ یا چرا باید برای بد حجاب ها جریمه  در نظر گرفت؟ شما 

این  گونه اقدام ها را چه قدر موثر می بینید؟ 
این ها را من موثر در عکس می دانم. و معتقدم نه تنها تأثیری نخواهد داشت، بلکه عکس آن چه ما می خواهیم 
رخ خواهد داد. هر چه قدر این کارها را بیشتر انجام دهند، لجاجت خواهران بیشتر می شود و می خواهند با این ها 
مقابله کنند. اگر برخورد درست و منصفانه داشته باشند مثلا ابتدا سلام و احوال پرسی کنند و بپرسند: خواهر عزیز 
می دانید که شما مسلمان هستید؟ شما منتظر امام زمان هستید. اگر امام زمان بیاید شما خجالت نمی کشید؟ با 

این گونه صحبت ها که تقریبا نصیحت و موعظه باشد، نه به صورت اجبار و برخورد خشن.

برخورد های خشــن و جریمه کردن ها نتیجه عکس دارد و لجاجت ها بیشــتر می شوند. به نظر من اگر در 
برخورد هایشان دوستانه و مهربان باشند، اثر بیشتری دارد.

رهبر معظم انقاب در سخنان امسال در مشهد به انتخاباتی رقابتی و سالم با  مشارکت بالا 
اشاره  داشتند. بحث مشارکت، چالشی جدی است برای این که مردم را در این شرایط و با 
توجه به اتفاقات تلخ  سال گذشته  و مشکات اقتصادی که وجود دارد، باید چه کار کنیم تا 
خواسته رهبری تحقق پیدا کند و مردم به میدان انتخابات و به پای صندوق های رای بیایند.

ما محصور به دشمنانی هستیم  که سعی دارند نظام را ساقط کنند و ما که می خواهیم نظام را حفظ کنیم باید 
وحدت داشته باشیم. باید وحدت کاملا منسجمی داشته باشیم و مردم باید متحد باشند تا در این انتخابات شرکت 
داشته باشند. اگر بخواهیم نظام حفظ شود و در برابر دشمنان سرسخت محفوظ بماند باید وحدتمان را حفظ کنیم 
و حفظ وحدت به تشویق مردم به شرکت کامل در انتخابات و ایجاد زمینه حضور سلائق مختلف و مفید است. 

هرچه انتخابات با عظمت بیشتری تشکیل شود، حفظ و قدرت نظام بیشتر می شود.
امسال شعار ستاد برگزاری مراسم حضرت امام، »جمهوری اسامی نه یک کلمه و نه یک 
کلمه زیاد« است. شعار اصلی حضرت امام و میراث ماندگار ایشان است توضیحی بفرمایید 

که چه کنیم تا این محقق شود.
این مطلبی است که خود امام فرمودند. زمانی که انقلاب بنا شد قرار شد اسم گذاری شود. هرکدام از گروه هایی 
که بودند بازرگان و دیگران یک اســمی برای انقلاب می گذاشتند. و امام این اسم را گذاشتند که »جمهوری 

اسلامی نه یک کلمه کم و نه یک کلمه زیاد« و امام این را تصویب کردند و روی این تاکید داشتند. 
حتی بعدها از خودی ها آمدند و گفتند منظور ایشان »حکومت اسامی« است؛ ولی امام 

گفتند، »حکومت« نه، بلکه جمهوری اسامی.
بله و امام گفتند جمهوری معنای خودش را دارد و فقط یک »اسلامی« به آن اضافه می  شود. جمهوری اسلامی 
با تأکید بر این که نه چیزی کم و نه چیزی زیاد. به نظر من روی همین باید تکیه کنیم و تأکید کنیم که نظام ما 

جمهوری اسلامی است.
مشخصات و ویژگی های جمهوری اسامی مورد نظر امام چه بود و چه شاخصه هایی داشت؟

پیاده کردن احکام اسلام. محور باید قوانین اسلام باشد. اینکه تعبیر کردند نه یک کلمه کم و نه یک کلمه 
زیاد یعنی چیزی اضافه نشود و فقط قوانین و مواضع قرآن و اسلام. طبق هر چیزی که قرآن و اسلام دستور 
می دهد. آن چیزی که اسلام بیان می کند. به این ها توجه و تکیه بکنیم و مردم را دعوت به مواضع اسلامی بکنیم. 
طبق فرمایشات شما پایه های جمهوری اسامی از نظر حضرت امام اسام، قرآن، مردم 

و خود حضرت امام هستند.
بله درست است. از قرآن و احکام قرآن تبعیت کنیم. محورمان هم نظرات امام و شاخصه هایی باشد که امام بیان 

کردند. اگر این ها ادامه پیدا کند انشاالله سعادت ملت و کشور ما در این ها است.

یک عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس گفت که سیاست های اقتصادی 
دولت باید به گونه ای باشــد که اجازه 
تاثیرگذاری نوســانات دلار در شرایط 
اقتصادی را ندهد؛ لذا لازم اســت دولت 
سیاستی اتخاذ کند که نتیجه آن تثبیت 

شرایط اقتصادی کشور باشد.
عزت الله اکبری تالارپشتی اظهار کرد: دولت باید 
به سمت تثبیت شرایط اقتصادی حرکت کند که 

یکی از سرفصل های آن تثبیت نرخ ارز است.
وی افزود: اعتقاد برخی از اقتصاددانان این است 

که میزان تاثیرگذاری نوسانات دلار در اقتصاد کشور کمتر از پنج درصد است اما علی رغم این موضوع تغییر 
نوسانات دلار باعث بر هم ریختن نظم اقتصادی کشور می شود. در این راستا دولت باید به سمتی رود که 
نتیجه خروجی آن تثبیت شرایط اقتصادی کشور باشد.در گفت وگو با ایسنا، این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: 
این که رئیس بانک مرکزی اعلام می کند حدود ۶۴۰۰ هزار میلیارد تومان پول نقد در دست مردم است بدان 
معناست که ما باید این نقدینگی را به سمت درستی هدایت کنیم؛ چون در غیر اینصورت این حجم نقدینگی 
اجازه تصمیم درست را به دولت نمی دهد.وی در پایان و در جمع بندی گفت: سیاست اقتصادی دولت باید 
به گونه ای باشد که اجازه ندهد نوسانات دلار با اقتصاد بازی کند. اتخاذ سیاستی مثل تثبیت نرخ ارز و یا هر 

سیاست دیگری همه باید در راستای تثبیت شرایط اقتصادی کشور باشد.

 سیاست دولت در راستای
 تثبیت شرایط اقتصادی کشور باشد

اکبری تالارپشتی:

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: جمهوری اسامی ایران به علت بهره مندی از موقعیت 
ژئوپلیتیک، مورد توجه اعضای اصلی بریکس است.

 حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در پایان دومین روز از اجلاس وزرای امور خارجه گروه 
بریکس در جمع خبرنگاران، گفت: نشست امروز بریکس پلاس که در کیپ تاون آفریقای جنوبی برگزار شد، 
اولین نشستی بود که بعد از حضور وبیناری حجت الاسلام رئیسی، از وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
دعوت به عمل آمد. در این نشست که شروع گام های مقدماتی برای بررسی درخواست عضویت ایران و 

اضافه شدن به پنج عضو اصلی بریکس است، توانستیم مواضع خود را بیان کنیم.
وی افزود: ما با وزرای امور خارجه هند، آفریقای جنوبی و برزیل که در نشســت حضور داشتند، راجع به 

چگونگی عضویت ایران و مکانیزمی که در حال تنظیم شدن است، گفتگو کردیم.
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: با چینی ها نیز از گذشته در این رابطه گفتگو کردیم و این پنج کشور 
حمایت خود را از عضویت ایران اعلام کردند اما همچنان سازوکاری را که برای عضویت عضو جدید است، 

در آینده نزدیک به ما اعلام می کنند.
به گزارش مهر،امیرعبداللهیان گفت: ایران به علت بهره مندی از موقعیت ژئوپلتیک و موقعیتی که دارد، مورد 

توجه اعضای اصلی بریکس است.
وی افزود: با اســتفاده از موقعیت حضور در این اجلاس، دیدارهای دوجانبه با برخی وزرای خارجه سایر 
کشــورها داشتیم. در راستای سیاست همسایگی دولت رئیسی، دیدارهای نزدیک و صمیمانه ای با وزرای 
خارجه امارات و عربستان داشتم. در عین حال، اعضای اصلی بریکس بسیار علاقه مند هستند که علاوه 
بر مناسبات دوجانبه، در چارچوب ائتلاف جدید بریکس و شانگهای بتوانیم روابط اقتصادی نیرومندتری 

داشته باشیم.

موقعیت ژئوپلیتیک ایران مورد توجه 
اعضای اصلی بریکس است

حسین امیرعبداللهیان:

سخنگوی وزارت برق عراق با بیان اینکه 
صادرات گاز ایران به عراق به دلیل بدهی 
بغداد به تهران کاهش یافته است، گفت 
که دولت السودانی پیگیر ایجاد راه حل 
نهایی برای پرداخــت بدهی عراق به 

تهران است.
وزارت برق عراق بــا اعلام کاهش ۲۰ میلیون 
مترمکعبی صــادرات گاز ایران به عراق گفت که 
دولت بغــداد به صورت دیپلماتیــک برای پایان 
دادن به مشکل تاخیر پرداخت ها به ایران در نتیجه 

تحریم های آمریکا اقدام کرده است.
احمد موسی، سخنگوی وزارت برق عراق، چهارشنبه شب درباره کاهش ساعات تامین برق شهروندان 
عراقی گفت: دلیل آن، قطعی گازرسانی ایران به کل منطقه جنوب عراق به میزان ۱۰ میلیون مترمکعب 
است که فعالیت نیروگاه های گازی الرمیله و نیروگاه گازی نجف و نیروگاه خور الزبیر در بصره را تحت تاثیر 

قرار داده است.
به گزارش خبرآنلاین، وی با بیان اینکه توقف ۱۰ میلیون متر مکعبی صادرات گاز ایران به منطقه مرکزی 
عراق نیز غافلگیر کننده بوده است، گفت: در نتیجه کاهش واردات گاز ایران تولید برق به اندازه پنج هزار 

مگاوات کاهش داشته است.
پیش از این دولت رئیسی از دریافت پول گاز و برق صادراتی به عراق سخن گفته بود.

عراق پول نداد ؛ ایران برق و گاز 
صادراتی را قطع کرد

مگر دولت رئیسی نگفته بود پولش را گرفتیم؟!


